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() GOVERNMENT OF GREENLAND 

Medlem af Inatsisartut, Sofie Geisler, Inuit Ataqatigiit 
Heri 

Svar på § 37-spørgsmål nr. 307 

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1, har du fremsat spørgsmål til 
Naalakkersuisut vedrørende kvoteforhøjelsen i hellefisk i Diskobugten. Spørgsmålet er 
henvist til besvarelse hos mit område. 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

Spørgsmål 1: I svaret på §37 _15212019, spm. 2, skriver Naalakkersuisut at, "Både 
gennemsnitsstørrelsen i landingerne, fangstmængde pr krog baseret på fiskernes egne 
logbøger, og biologiske undersøgelser med trawl og garn, peger på at bestanden er 
reduceret i størrelse i perioden. Når bestanden reduceres betyder det, at der er færre af 
de store og gamle fisk tilbage i bestanden og derfor falder størrelsen af de fisk, der 
landes. Da fiskeriet i de kvotefrie zoner bidrager til det samlede fiskeri i hele 
Diskobugten, er fiskeriet i de kvotefrie områder derfor en medvirkende faktor til den 
generelle nedgang i bestanden." 

Derudover skriver Naalakkersuisut i en pressemeddelelse så sent som den 7. August 
2019, at, " ... Naalakkersuisut fastsatte forrige år, at hellefiskekvoterne i 
forvaltningsområderne Diskobugten og Upernavik skal indledes en trinvis tilpasning af 
TAG, over en fireårig periode, til den videnskabelige rådgivning." 

- Hvorfor besluttede Naalakkersuisut så den 6. september 2019 at forhøje 
hellefiskekvoten i det indenskærs fiskeri i Diskobugten med 2.400 tons, således at den 
efterfølgende vil være 5.460 tons højere end den videnskabelige rådgivning? 

Svar: Det er korrekt, at Naalakkersuisut i 2018 besluttede at begynde en gradvis 
nedjustering af hellefiskekvoten i Diskobugten og Upernavik, for på sigt at nærme sig 
den videnskabelige rådgivning, for at sikre et langsigtet bæredygtigt fiskeri. 
Der har været godt fiskeri efter hellefisk i forvaltningsområde Diskobugten i år. Dette har 
betydet, at årets samlede kvote er fisket op tidligere end forventet. Vi følger 
kvotepåtaget tæt uge for uge og da det blev klart, at årets jollekvote var fisket op 
allerede primo september, har Naalakkersuisut vurderet, at en forhøjelse af kvoten var 
nødvendig for at sikre både jollefiskernes og produktionsarbejderenes beskæftigelse 
resten af året 

Naalakkersuisut traf derfor d. 6. september beslutning om at hæve kvoten på hellefisk i 
forvaltningsområde Diskobugten for at sikre jollefiskernes mulighed for at fiske hellefisk 
resten af året. Dermed er det primært et beskæftigelseshensyn der er baggrunden for at 
hæve årets kvote. 

Spørgsmål 2: Hvilken konsekvens vil det få for MSC mærkningen af hellefisk generelt i 
Grønland, men i særdeleshed på hellefisk ved Diskobugten fanget i Diskobugten, at der 
nu bliver fisket på en kvote i Diskobugten, der ligger 5.460 tons højere end den 
videnskabelige rådgivning? 
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Svar: I forlængelse af besvarelse til spørgsmål 1, så er det korrekt, at det er afgørende 
i forhold til MSC principper, at fiskeriet fastholdes på et bæredygtigt niveau. Som 
tidligere nævnt, så har situationen i år dog medført, at vi har været nødsaget til at 
revurdere situationen. På nuværende tidspunkt er det kun udenskærs hellefisk i 
Vestgrønland, som er MSC-certificeret, og det er vores overbevisning, at forhøjelsen 
ikke vil få indvirkning på denne. 

Spørgsmål 3: På siden: 
https://naalakkersuisut.gl/da/NaalakkersuisutlDepartementer/Fiskeri-Fangst-og
Landbrug/FiskeriafdelingenfT AC-og-kvoter står blandt andet, at: "Ved udnyttelsen af 
vores levende ressourcer lægger Naalakkersuisut vægt på, at udnyttelsen sker på et 
bæredygtigt grundlag. Her kommer forvaltningen af fiskeressourcerne ind ved bl.a. 
kvotefastsættelser. II 

- Er det Naalakkersuisuts fortsatte holdning, at forøgelse af hellefiskekvoten i Diskobugten 
sker på et bæredygtigt grundlag? 

Svar: Situationen i Diskobugten var uholdbar for fiskerne og deres familier, og 
Naalakkersuisut var nødsaget til at tage bestik af situationen og sikre fiskeriet, og derved 
indtægtsmulighederne resten af året. Beslutningen om at forhøje kvoten syntes at være 
den bedst tænkelige løsning i den konkrete sag. Beslutningen er som nævnt således 
truffet ud fra et beskæftigelsesmæssigt hensyn. 

Spørgsmål 4: Hvis ja til spm 3: Hvordan vurderer Naalakkersuisut at det sker på et 
bæredygtigt grundlag? 

Svar: Der henvises til svar på spørgsmål 3. 

Spørgsmål 5: Med henvisning til Naalakkersuisuts pressemeddelelse af den 9. 
september 2019: Helt præcist hvornår vil Naalakkersuisut afskaffe de kvotefrie kvoter i 
Diskobugten, og stoppe tilgangen af licenser i Diskobugten? 

Svar: Det er korrekt, at Naalakkersuisut i forbindelse med forhøjelsen af 
hellefiskekvoten meddelte, at der arbejdes videre på afskaffelse af de kvotefrie områder 
i Diskobugten, og stoppes for tilgangen af nye jollelicenser i Diskobugten. Det kan 
meddeles, at dette arbejde er i gangsat. Relevante parter vil løbende blive orienteret. 

Med venlig hilsen 

-~ 

Jens Immanuelsen 
Naalakkersuisoq for Fiskeri, Fangst og Landbrug 
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